

学校编码: 10384

分类号 _____ 密级 _____

学 号: 19020090153616

UDC _____

厦 门 大 学

博 士 学 位 论 文

图的连通性

On the connectivity of graphs

杨 卫 华

指 导 教 师: 郭 晓 峰 教 授

专 业 名 称: 应 用 数 学

论 文 提 交 日 期: 2012 年 6 月

论 文 答 辩 日 期: 2012 年 6 月

学 位 授 予 日 期: 2012 年 6 月

答 辩 委 员 会 主 席: _____ 教 授

评 阅 人: _____

2012 年 6 月

厦门大学博硕士学位论文摘要库

Doctoral Dissertation

On the connectivity of graphs

By
Weihua Yang

Supervisor: Professor Xiaofeng Guo

Speciality: Graph Theory

Institution: School of Mathematical Sciences

Xiamen University

Xiamen, P. R. China

June, 2012

厦门大学博硕士学位论文摘要库

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下，独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果，均在文中以适当方式明确标明，并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范（试行）》。

另外，该学位论文为（ ）课题（组）的研究成果，获得（ ）课题（组）经费或实验室的资助，在（ ）实验室完成。（请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称，未有此项声明内容的，可以不作特别声明。）

声明人（签名）：

年 月 日

厦门大学博硕士学位论文摘要库

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，于 年 月 日解密，解密后适用上述授权。

2. 不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

2012 年 月 日

厦门大学博硕士学位论文摘要库

中文摘要

图论中连通度和边连通度的概念, 是研究网络可靠性的两个重要度量参数. 然而, 这两个参数用来度量网络的容错性时有三个明显的缺陷: 第一, 两个网络的连通度或者边连通度即使一样, 他们的可靠性也不一定一样, 因为他们的最小点割或者最小边割的故障概率可能不同. 第二, 这两个参数不能区分按不同方式移去的同样多个点或者边产生的不同连通分支的情况. 换句话说, 连通度和边连通度不能准确反映由于处理机或者通信通道造成的系统损坏程度. 第三, 在分析和应用这两个参数时, 我们往往假定系统中任何部件都可能同时失灵. 然而, 在带有某种类型故障可诊断算法的计算机互联网络中, 人们可以安全的假定某些子集不会同时失灵. 对于这种网络, 经典连通度就不能准确反映其可靠性了. 基于传统连通度的不足, Harary 介绍了条件连通度的概念.

设 G 是一个无向简单图, \mathcal{P} 是一个图性质. Harary 定义条件 (边) 连通度 $\kappa(G; \mathcal{P})$ ($\lambda(G; \mathcal{P})$) 为所去掉的最小点数 (边数) 使得 G 不连通并且每个分支具有图性质 \mathcal{P} . 如果 g 表示一个非负整数, 性质 \mathcal{P}_g 表示不少于 g 个点, Fàbrega 和 Fiol 定义 g -extra-(边) 连通度为 $\kappa(G; \mathcal{P}_g)$ ($\lambda(G; \mathcal{P}_g)$), 记为 $\kappa_g(G)$ ($\lambda_g(G)$). 即图的 g -extra-(边) 连通度就是去掉点 (边) 分离集的最小阶使得每个分支的阶不小于 g (本文称之为 g -限制 (边) 连通度). 设 $\xi_k(G) = \min\{||[U, \bar{U}]|| : \emptyset \neq U \subset V(G), |U| = k \text{ 且 } G[U] \text{ 连通}\}$. 一个图 G 叫做 λ_k -最优的, 如果 $\lambda_k(G) = \xi_k(G)$. 图 G 是超- λ_k (超- κ_k) 连通的, 如果每个最小的 k -限制性边割 (点割) 都孤立一个 k 个点的连通子图. 特别地, 当 $k=1$ 时, 我们称图 G 是超边连通 (超连通) 的.

如果性质 \mathcal{P} 表示至少两个分支包含圈, 我们称 $\kappa(G; \mathcal{P})$ ($\lambda(G; \mathcal{P})$) 为圈 (边) 连通度, 记为 $\kappa_c(G)$ ($\lambda_c(G)$), 即图的圈 (边) 连通度就是去掉点 (边) 分离集的最小阶使得得到图至少两个分支包含圈. 类似地, 图被称作超圈边连通的如果每一个最小圈边割孤立一个最小圈.

类似地, 如果 g 表示一个非负整数, 性质 \mathcal{P}^g 表示每个点不少于 g 个邻点, Latifi [38] 称 $\kappa(G; \mathcal{P}^g)$ ($\lambda(G; \mathcal{P}^g)$) 为 R_g -(边) 连通度, 记为 $\kappa^g(G)$ ($\lambda^g(G)$). 即图的 R_g -(边) 连通度就是去掉点 (边) 分离集的最小阶使得每个分支最小度不小于 g . 本文中我们称此处的 R_g -(边) 连通度为度- g 限制 (边) 连通

度.

我们在本文中以点传递图和双轨道图为中心, 分别以图的限制和超限边连通性、圈边连通性为主题对这两类图展开研究, 尤其对双轨道图的研究较为系统全面, 该部分结果主要集中在论文的第二至第四章, 具体来讲, 在第二章里我们研究了点传递图以及极小 Cayley 图的超 2-、超 3- 限制边连通性, 这部分结果较为完整的刻画了超 2- 限制边连通的点传递图和极小 Cayley 图, 同时我们给出了点传递图是超 3- 限制边连通的一个充分条件; 在第三章里我们研究具有两个阶数相同的双轨道图(简单地成为等阶双轨道图)的极大边连通性, 超边连通性, 2- 限制边连通性, 其中较完整刻画了极大边连通的, 超边连通的等阶双轨道图; 在第四章里我们研究了点传递图、正则双轨道图和等阶双轨道图的圈边连通性以及超圈边连通性; 随后在第五章里我们研究了最小限制 k - 边连通图给出了两类给定点数时的最小 2- 限制 k - 边连通图; 在本文的第六章我们研究了两类常见对称网络 – 一般 (n, k) - 星图和由 2-tree 生成的 Cayley 图的度 -1、2 限制连通性; 本文最后我们简要介绍本文研究过程中遗留的较为有趣的问题.

关键词: 点传递图, 双轨道图, Cayley 图, 网络容错性, 条件连通度

Abstract

In a network, traditional connectivity is an important measure since it can correctly reflect the fault tolerance of network systems with few processors. However, it always underestimates the resilience of large networks. There is a discrepancy because the occurrence of events which would disrupt a large network after a few processor or link failures is highly unlikely. Thus the disruption envisaged occurs in a worst case scenario. To overcome this shortcoming, Harary introduced the concept of conditional connectivity

Let G be a connected undirected graph, and \mathcal{P} be a graph-theoretic property, Harary defined the conditional connectivity $\kappa(G; \mathcal{P})$ as the minimum cardinality of a set of vertices, if any, whose deletion disconnects G and every remaining component has property \mathcal{P} .

Let g be a non-negative integer, and \mathcal{P}_g be the property of having at least g vertices. Fàbrega and Fiol defined the g -extra (edge) connectivity $\kappa_g(G)$ (resp. $\lambda_g(G)$) of G as $\kappa(G; \mathcal{P}_g)$ (resp. $\lambda(G; \mathcal{P}_g)$). In this paper we call g -extra (edge) connectivity the m -restricted (edge) connectivity. For the g -restricted edge-connectivity, we need the more detail definition as follows. An edge set F is an g -restricted edge-cut of a connected graph G if $G - F$ is disconnected and each component of $G - F$ contains at least g vertices. Let $\xi_g(G) = \min\{|\omega(U)| : |U| = g \text{ and } G[U] \text{ is connected}\}$, where $\omega(U)$ is the set of edges with exactly one end vertex in U and $G[U]$ is the subgraph of G induced by U . A graph G is *optimal- λ_g* if $\lambda_g(G) = \xi_g(G)$. In particular, we use *max- λ* for *optimal- λ_1* . An *optimal- λ_g* graph is called *super g -restricted edge-connected*, or simply *super- λ_g* , if every minimum edge cut isolates one component $G[U]$ with $|U| = g$. In particular, we use *super- λ* for *super- λ_1*

Let g be a non-negative integer, \mathcal{P}^g be the property of having at last g neighbors for any vertex, Latfi called this $\kappa(G; \mathcal{P}^g)$ (resp. $\lambda(G; \mathcal{P}^g)$) the R_g -(edge) connectivity, written $\kappa^g(G)$ (resp. $\lambda^g(G)$). That is, the R_g -(edge) connectivity of G is the minimum cardinality of a set of (edges) vertices of G , if any, whose deletion disconnects G , and every remaining component has minimum degree at least h . In this paper we call R_g -(edge) connectivity the *degree- g restricted (edge) connectivity*.

Similarly, if the property \mathcal{P} is that at least two components contain cycles, then $\lambda(G; \mathcal{P})$ is called *cyclic edge-connectivity* of G , denoted by $\lambda_c(G)$. An edge set F is an *cyclic edge-cut* of a connected graph G if $G - F$ is disconnected and at least two components of $G - F$ contain cycles. We call a graph G *super cyclic edge-connected* if every minimum cyclic edge-cut isolates an shortest cycle of G .

The structure of the thesis is organized as follows.

In Chapter 1, we introduce the background, terminology and notations, the main results of this thesis. In Chapter 2, we characterize the super 2-restricted and 3-restricted edge-connectivity of vertex transitive graphs and minimal Cayley graphs. In Chapter 3, we consider the edge-connectivity, super edge-connectivity, restricted edge-connectivity of double-orbit graphs with two orbits of same size. In Chapter 4, we study the cyclic edge-connectivity of double-orbit graphs. In Chapter 5, minimum restricted k -edge-connected graphs will be considered. In Chapter 6, the degree 2-restricted connectivity of two kinds of well-known networks are determined. In Chapter 7, we give some remarks for the future reseachs in this topic.

Key Words: Vertex transitive graphs, Double-orbit graphs, Cayley graphs, Fault tolerance, Conditional connectivity

目 录

中文摘要.....ix

英文摘要.....xii

第一章 引言

§1.1 相关背景.....1

§1.2 基本定义和符号.....5

§1.3 本文主要结果.....13

第二章 点传递图的超 2- 限制和超 3- 限制边连通性

§2.1 引言.....25

§2.2 超 2- 限制边连通的点传递图和极小 Cayley 图刻画.....27

§2.3 超 3- 限制边连通的点传递图刻画.....33

第三章 双轨道图的边连通性和高阶限制边连通性

§3.1 引言.....37

§3.2 双轨道图的边连通性.....39

§3.3 双轨道图的超边连通性.....43

§3.4 双轨道图的高阶限制边连通性.....49

第四章 点传递图和双轨道图的圈边连通性

§4.1 引言.....57

§4.2 点传递图的圈边连通性.....59

§4.3 正则双轨道图圈边连通性.....63

§4.3 等阶双轨道图圈边连通性.....69

§4.4 双轨道图的超圈边连通性.....72

第五章 极小限制边连通图

§5.1	引言	77
§5.2	给定边度图的边数	78
§5.3	极小限制边连通图	83
第六章 两类网络的度限制连通性		
§6.1	一般 (n, k) - 星图的度限制连通性	88
§6.2	由 2-tree 生成的 Cayley 图的度限制连通性	94
第七章 本文相关未决问题展望		
参考文献	103
内容来源论文	109
致 谢	110

Contents

Abstract (in Chinese)	ix
Abstract (in English).....	x ii
Chapter I Introduction	
§1.1 Basic definition and notations	1
§1.2 The background of the topics.....	5
§1.3 Main results	13
Chapter II Super 2-restricted and 3-restricted edge-connectivity of vertex transitive graphs	
§2.1 Introduction	25
§2.2 Super 2-restricted vertex transitive graphs and minimal Cayley graphs	27
§2.3 Super 3-restricted vertex transitive graphs	32
Chapter III On the edge-connectivity of double-orbit graphs with two orbits of same size	
§3.1 Introduction.....	37
§3.2 Edge-connectivity.....	39
§3.2 Super edge-connectivity.....	43
§3.2 Restricted edge-connectivity.....	49

Chapter IV On the cyclic edge-connectivity and super cyclic edge-connectivity of vertex transitive and double-orbit graphs

§4.1	Introduction.....	57
§4.2	Cyclic edge-connectivity of vertex transitive graphs.....	59
§4.3	Cyclic edge-connectivity of regular double-orbit graphs.....	63
§4.3	Cyclic edge-connectivity of double-orbit graphs with two orbits of same size.....	69
§4.4	Super cyclic edge-connectivity of double-orbit graphs.....	72

Chapter V Minimum restricted edge-connected graphs

§5.1	Introduction.....	77
§5.2	On the size of graphs with given edge-degree.....	78
§5.3	Minimum restricted edge-connected graphs.....	83

Chapter VI Degree restricted connectivity of two kinds of networks

§5.1	Degree restricted connectivity of (n, k) -star graphs.....	88
§5.2	Degree restricted connectivity of Cayley graphs generated by 2-tree.....	94

Chapter VII Future research of the topics mentioned

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

廈門大學博碩士論文摘要庫